


1

Dolnobenešovský zpravodaj - Březen, Duben

CO NOVÉHO SE DOČTETE V TOMTO ČÍSLE ?
Informace z jednání rady a zastupitelstva města, městského úřadu,

kultury, sportu a astronomického kroužku.

Ples Hlučínska 10.2.2007

Ples Hlučínska 10.2.2007
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S l o v o m í s t o s t a r o s t y m ě s t a

Vážení spoluobčané,

uplynulo sto dní od nástupu nového vedení města. Vy, kteří jste se zúčastnili i Vy, kteří
jste se nezúčastnili komunálních voleb máte „zásluhu“ na tom, jaké má zastupitelstvo
složení. Tím, že je zcela nové složení rady, je respektována Vaše vůle, i když Vaše kon-
krétní představy byly možná odlišné od současné reality.
Vnímáme názory všech obyvatel a chápeme jistou ukřivděnost hlavně obyvatel měst-
ské části Zábřeh, že nemají v radě svého zástupce. Bohužel, takové bylo rozložení a
vůle Vámi volených zastupitelů. To ovšem neznamená, že jste bez možností vyjadřo-
vat se a prosazovat své názory a zájmy. Prvním krokem ke zkvalitnění komunikace ze
strany nového vedení města s Vámi bylo lednové jednání zastupitelstva. Týkalo se
hlavně občanů Zábřehu a proto proběhlo v této části města. Mohu slíbit, že nebylo
pouze ojedinělé a že Vaše názory budou respektovány.
V současnosti žhavě diskutované téma rozšíření těžby štěrku v katastru našeho města
je plně ve Vašich rukou. Bude respektován Váš názor, ale musíme ho znát. A proto se
ptejte a vznášejte požadavky. V případě, že by se netěžilo, přijde město o jistou část
příjmů. Na Vás bude záležet, zda a za jakých podmínek toto budete akceptovat.
Chápu, že máte i další „lukrativní záležitost“, kterou je skládka komunálního odpadu,
ale to je na samostatné téma.
Část Dolní Benešov má také své „hrobečky“, které budou přisuzovány současnému
vedení. Neprávem. Myslím tím přesun autobusové zastávky z centra města. Náměstí
se tak stalo, až na cca 6 dní v roce, náměstím nebeského klidu. Můžeme s „úspěchem“
polemizovat o investici do restaurace Sport. Bývalý finanční výbor poukazoval na
zbytečné plýtvání financemi v této záležitosti. Vy, kteří čtete pravidelně zpravodaje,
víte, že tato akce byla prezentována do budoucna jako zisková. Nesmysl. Již od po-
čátku bylo zřejmé, že zisková nebude. Jen se nevědělo, že bude ztrátová tolik, kolik je.
Uplynulo sto dní. Byly zvoleny nové výbory, nové či staronové komise a Vy se jistě
ptáte, kdy přijdou očekávané změny, které jste svými hlasy chtěli prosadit. Některé již
nastaly, i když zatím třeba nejsou vidět.
„Zdědili“ jsme něco, co nelze závidět. Víme o tom, že místní komunikace jsou ve stavu
v jakém jsou ( Polní v Zábřehu, Sluneční, Rybářská atd.). Víme, že do roku 2010 je třeba
dokončit kanalizaci a napojit ji na čističku odpadních vod. Víme, že je třeba opravit tě-
locvičnu, kulturní dům, halu, starou školu a další a další. Víme také, jaké má toto
město finanční závazky, příjmovou část rozpočtu a z toho vyplývající možnosti.
Všechno spravit a udržovat bude běh na dlouhou trať. Proto nemůžeme slíbit vše
okamžitě, ale můžeme slíbit méně okázalosti.Doufám, že naše práce časem přinese
výsledky, které budou v souladu i s Vašimi představami.

Richard Spruch
místostarosta města

P.S. S odstupem času, ale přesto – díky za Vaše hlasy.
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U S N E S E N Í
ze 3. zasedání zastupitelstva města Dolní Benešov konaného dne

29. ledna 2007 v tělocvičně ZŠ v Dolním Benešově - Zábřehu

7/3 Zastupitelstvo města r o z h o d l o

1. Směnit pozemek města p.č. 901/99 o výměře 856 m2 s pozemky p.č. 4, 5, 6 a 7
o celkové výměře 659 m2 ( vše k.ú. Dolní Benešov ) a doplatit požadovanou `-
nanční částku.
Pro hlasovalo 14 členů, proti 0, zdrželi se 1

2. O záměru směny pozemků města p.č. 901/100 o výměře 523 m2 a p.č. 901/101
o výměře 56 m2 v k.ú. Dolní Benešov.
Pro hlasovalo 15 členů, proti 0, zdrželi se 0

8/3 Zastupitelstvo města j m e n o v a l o

1. Členy `nančního výboru: Mgr. Jindřich Otzipka
Jiří Müller
Martin Chvěja
Jiřina Hahnová

Pro hlasovalo 14 členů, proti 1, zdrželi se 0
2. Členy kontrolního výboru: Jana Balarinová

Jana Pavelková
Gerhard Bazan
Miroslav Drastík

Pro hlasovalo 14 členů, proti 0, zdrželi se 1

9/3 Zastupitelstvo města s c h v á l i l o

1. Rozpočet města pro rok 2007 v předložené výši, který je nedílnou součástí us-
nesení.
Pro hlasovalo 12 členů, proti 0, zdrželi se 3

10/3 Zastupitelstvo města p r o j e d n a l o

1. Zadání změny č. 1 územního plánu města. Pro další jednání pověřilo radu
vytvořením akční skupiny, složené ze zástupců města a občanů. Starosta a mís-
tostarosta jsou pověřeni jednáním s vedením společnosti Štěrkovny Dolní
Benešov s.r.o.
Pro hlasovalo 15 členů, proti 0, zdrželi se 0
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11/3 Zastupitelstvo města vzalo na vědomí

1. Zprávu o činnosti rady města od posledního zasedání zastupitelstva města
2. Informaci o novém nařízení vlády č. 614/2006 Sb. o odměnách za výkon funkce

členů zastupitelstev, které nabylo účinnosti 1.1.2007 a rozhodlo ponechat
odměny ve stávající výši.

U S N E S E N Í
ze 4. schůze rady města Dolní Benešov, konané dne 10.1.2007 v

kanceláři starosty na MěÚ v Dolním Benešově

12/4 Rada města s c h v á l i l a

1. Žádost SDH Zábřeh o `nanční příspěvek na činnost ve výši 3 000,- Kč.
Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0

2. Plán zimní údržby místních komunikací v předloženém znění.
Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0

3. Na základě pověření zastupitelstva města ze dne 18. prosince 2006 a v souladu
s telefonickým hlasováním ze dne 27. prosince 2006 navýšení příspěvku na
sportovní aktivity FC MSA v roce 2006 o 100 000,- Kč.
Pro hlasovalo 4, proti 1, zdrželi se 0

13/4 Rada j m e n o v a l a

1. Do funkce vedoucího odboru výstavby a dopravy Petra Ricku
Pro hlasovali 3, proti 1, zdržel se 1

2. Do funkce člena komise pro školství, kulturu, sport a sociální záležitosti Mgr.
Marii Sovíkovou, Marii Bábíkovou, Annu Malchárkovou, Annu Jarošovou, Mgr.
Josefa Hartoše a Jana Bittu.
Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0

14/4 Rada města v z a l a n a v ě d o m í

1. Usnesení rady SOH a doporučení a úkoly z něho vyplývající
2. Doplňující informace RNDr. Reclíka ze společnosti Štěrkovny Dolní Benešov k

zadání změny č. 1 územního plánu
3. Zprávu farního úřadu o použití `nanční částky darované městem na restau-

rování náhrobních reliéfů ve fasádě kostela sv. Martina
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15/4 Rada p r o j e d n a l a

1. Žádost Josefa Komárka o přidělení stavebního místa a žádosti nevyhověla
2. Žádost Karla Onderky o vydláždění příjezdové cesty na nám. C. Lelka a žádosti

nevyhověla
3. Žádost farního úřadu o příspěvek na odvodnění kostela sv. Martina a vy-

dláždění prostranství kolem kostela a žádost odložila do předložení rozpoč-
tových nákladů stavby

4. Žádost Karla Chrzibka o `nanční příspěvek na výměnu oken v rodinném
domku a žádosti nevyhověla

5. Žádost Aloise Radoschowského o změnu územního plánu a žádost odložila až
do nahromadění většího množství požadavků na změnu ÚP.

16/4 Rada města projednala a d o p o r u č u j e zastupitelstvu města

1. Ponechat ve stávající výši odměny za výkon funkce člena zastupitelstva

U S N E S E N Í
z 5. schůze rady města Dolní Benešov, konané dne 24.1.2007 v

kanceláři starosty na MěÚ v Dolním Benešově

17/5 Rada města s c h v á l i l a

1. Úhradu faktury za hudební vystoupení Pavla Nováka v rámci akce Děti dětem
v prosinci 2006.
Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0

2. Odměnu pořadatelů akce Děti dětem ve výši 5 000,- Kč.
Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0

3. Platové výměry ředitelům příspěvkových organizací města v navržené výši.
Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0

18/5 Rada města doporučila odboru výstavby

1. Vydat kladné stanovisko k pokácení topolu na pozemku města p.č. 361 v areálu
základní školy na Nádražní.
Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0
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19/5 Rada města p r o j e d n a l a

1. Žádost na pokácení 36 ks topolů na ulici Hájecké a doporučila po poradě s
odbornou `rmou provést zde pouze bezpečnostní a redukční ořez.
Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0

2. Žádost o pokácení topolů na pozemku města v areálu restaurace Stadion na
Osadě míru a doporučila zde provést bezpečnostní a redukční ořez.
Pro hlasovalo 5, proti 0, zdrželi se 0

20/5 Rada města p o v ě ř i l a starostu jednáním s `rmou Talpa o úhradě dlužné
částky vůči městu.

21/5 Rada města projednala a d o p o r u č u j e zastupitelstvu města
1. Schválit návrh rozpočtu města pro rok 2007 v předložené podobě.
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I n f o r m a c e m ě s t s k é h o ú ř a d u

Poplatky a přeplatky za místní poplatek
za provoz systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění,

využívání a odstraňování komunálních odpadů

Městský úřad Dolní Benešov, odbor ekonomický, sděluje občanům, že poplatky
za komunální odpad za rok 2007 musí být zaplaceny do 31. března 2007:

• hotově v pokladně MěÚ Dolní Benešov, I. patro, kancelář č.13
• bezhotovostně na účet města 1841745319/0800 u České spořitelny a.s., sta-

bilní variabilní symbol poplatníkovi na požádání sdělíme telefonicky na čísle:
553 651 285, kl.22 nebo na e-mailové adrese: jana.spruchova@dolnibenesov.cz
na požádání sdělíme; plastové pytle (3 ks/poplatník/rok) si po zaplacení
vyzvedněte v pokladně MěÚ.

Přeplatky za komunální odpad se vyplácejí v pokladně MěÚ na základě žádosti
o vrácení přeplatku :

• v případě změny trvalého pobytu poplatníkovi
• v případě úmrtí poplatníka lze dědici přeplatek vyplatit pouze v případě, že

v dědickém řízení uplatní nárok na vyplacení přeplatku. MěÚ na požádání vydá
potvrzení o výši přeplatku za komunální odpad, které dědic předá notáři. Po
obdržení písemného Usnesení Okresního soudu je možno přeplatek vydat
určenému dědici. Přeplatek nelze vyplatit, pokud v dědickém řízení byla tato
skutečnost opomenuta. Dle zákona č.337/1992 Sb. o správě daní a poplatků §
64, odst. 4 lze vyplatit přeplatek pouze činí-li více než 50,- Kč.

Jana Spruchová, odbor ekonomický

DÁVKY SOCIÁLNÍ PÉČE

Vážení spoluobčané,

v souvislosti s přijetím zákona č. 108/2006 Sb., o sociálních službách, zákona č.
110/2006 Sb., o životním a existenčním minimu a zákona č. 111/2006 Sb., o po-
moci v hmotné nouzi a jejich účinností od 1.ledna 2007 Vám přinášíme přehled
dávek sociální péče, které jsou poskytovány od 1.ledna 2007 obecními úřady obcí
s rozšířenou působností a pověřenými obecními úřady – pro občany Dolního
Benešova a části Zábřeh je to MĚSTSKÝ ÚŘAD HLUČÍN.
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Dávky, které poskytuje obecní úřad obce s rozšířenou působností – MěÚ Hlučín

• Jednorázové příspěvky na opatření zvláštních pomůcek
podle ust. § 33 vyhlášky č. 182/1991 Sb.

• Příspěvek na úpravu bytu
podle ust. § 34 vyhlášky č. 182/1991 Sb.

• Příspěvek na zakoupení, celkovou opravu a zvláštní úpravu motorového
vozidla
podle ust. § 35 vyhlášky č. 182/1991 Sb.

• Příspěvek na provoz motorového vozidla
podle ust. § 36 vyhlášky č. 182/1991 Sb.

• Příspěvek na individuální dopravu
podle ust. § 37 vyhlášky č. 182/1991 Sb.

• Mimořádné výhody pro těžce zdravotně postižené občany
- průkaz TP ( I. stupeň postižení)
- průkaz ZTP ( II. stupeň postižení)
- průkaz ZTP/P ( III. stupeň postižení)

• Bezúročné půjčky
poskytují se občanům, kteří splňují podmínky pro přiznání příspěvku na zakou-
pení motorového vozidla, výše půjčky je až do 40.000,--Kč

• Příspěvek na péči
podle ust. § 7 odst. 4 zákona č. 108/2006 Sb.,o sociálních službách, poskytuje
se osobám starším jednoho roku věku závislým na pomoci jiné fyzické osoby

• Mimořádná okamžitá pomoc
u osob uvedených v ust. § 2 odst. 6 zákona č. 111/2006 Sb., o hmotné nouzi

• Příspěvek na péči
podle ust. § 7 odst. 4 zákona č. 108/2006 Sb.,o sociálních službách, poskytuje
se osobám starším jednoho roku věku závislým na pomoci jiné fyzické osoby

• Mimořádná okamžitá pomoc
u osob uvedených v ust. § 2 odst. 6 zákona č. 111/2006 Sb., o hmotné nouzi

Dávky, které poskytuje pověřený obecní úřad - MěÚ Hlučín

• Příspěvek na zvýšené životní náklady
podle ust. § 42 vyhlášky č. 182/1991 Sb.

• Příspěvek na úhradu za užívání bezbariérového bytu a garáže
podle ust. § 45 vyhlášky č. 182/1991 Sb.

• Příspěvek úplně nebo prakticky nevidomým občanům
podle ust. § 46 vyhlášky č. 182/1991 Sb.



9

I n f o r m a c e m ě s t s k é h o ú ř a d u

• Pomoc v hmotné nouzi
podle zákona č. 111/2006 Sb., o pomoci v hmotné nouzi
- příspěvek na živobytí ( § 21 - § 32 )
- doplatek na bydlení ( § 33 - § 35 )
- mimořádná okamžitá pomoc ( § 36, § 37 )

UPOZORNĚNÍ:
Tiskopisy potřebné k podání žádosti o výše uvedené dávky sociální péče lze
vyzvednout na MěÚ Dolní Benešov, odboru vnitřních a sociálních věcí, tel.: 553
651 285/14.
Bližší informace o dávkách sociální péče získáte na MěÚ Hlučín, odboru sociálních
věcí a zdravotnictví, tel.: 595 020 211 nebo na stránkách:

www.kr-moravskoslezsky.cz/soc_0002.html
www.mpsv.cz

Sylva Říčná
odbor vnitřních a sociálních věcí

MěÚ Dolní Benešov

Rejstřík trestů

Vážení občané,
dne 20. února 2007 byla otevřena v Ostravě, na ulici Sokolská 935/16 (areál Kraj-
ského soudu v Ostravě), pobočka Rejstříku trestů.

Na výše uvedené pobočce lze podat žádost o vydání výpisu z rejstříku trestů
pouze osobně, výpis bude vyhotoven na počkání v úředních hodinách:
Pondělí 8.00 - 12.00 12.30 - 15.30
Úterý 8.00 - 12.00 12.30 - 15.30
Středa 8.00 - 12.00 12.30 - 15.30
Čtvrtek 8.00 - 12.00 12.30 - 15.30
Pátek 8.00 - 12.00 12.30 - 15.30

Dovolujeme si upozornit, že matriční úřady budou i nadále zasílat nabrané žádosti
o vydání výpisu z rejstříku trestů na adresu: "Rejstřík trestů, Soudní 1, 140 66 Praha
4.

Městský úřad Dolní Benešov
odbor vnitřních a soc. věcí
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K u l t u r a

Nový rok se v kultuře rozjel plným tempem a občané Dolního Benešova měli
možnost si zaplesat. Organizátoři pro vás připravili širokou nabídku plesů. Už není
mnoho složek, které jsou ještě ochotny podílet se na organizaci větších akcí, a
proto ty, které doposud vyvíjejí kulturní aktivity, si zaslouží poděkování.

Kulturní dům připravil tři akce: Městský reprezentační ples a Hlučínský bál. Nepřís-
luší nám hodnotit vlastní akce, ale podle pozitivních reakcí návštěvníků ze všech
obcí Hlučínska, pochvalných vyjádření ze strany hejtmana Ing. Evžena Toše-
novského a dalších hostů, máme dobrý pocit, že se návštěvníci opravdu dobře
bavili v příjemném kultivovaném prostředí s výbornou hudbou a kulturním pro-
gramem. Pro zájemce uvádíme informaci, že v rámci zpravodajství z Hlučínska je
možno vidět ukázky z obou zmiňovaných akcí.

Tradičně poslední ples se uskuteční v pátek 16. března 2007 od 20 hodin. Jedná
se o 16. ročník „Rock and roll plesu“. Na kterém se kromě kapely Marcela Wood-
mana objeví ještě další hudební a kulturní překvapení. Vstupenky jsou již v před-
prodeji a pozorujeme, že týden před konáním plesu již málokdy bývají k dispozici,
proto neváhejte a zajistěte si je včas v pokladně kulturního domu.

Důležitá informace se týká kabelové televize, kdy opět budeme mít možnost
promítat záznamy z kulturních, sportovních, společenských významných akcí,
které se konají v Dolním Benešově a Zábřehu. V současné době město pořizuje
technické zařízení, které umožní projekce spustit.

Program na březen a duben

Neděle 4.3.
Dětský maškarní ples (pořádá Klub rodičů)

Pátek 16.3. od 20 hod.
16. Rock and roll ples

Pátek 23.3. od 20 hod.
Velká hip-hopová tančírna (pořádá agentura Skřivánek)

Sobota 31.3.
Šachový turnaj (bližší informace v rubrice Vaše příspěvky)
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Neděle 8.4.
Oldies párty (pořádá Klub rodičů)

Úterý 10.4.
Divadelní představení pro děti

Sobota 14.4.
Tradiční posezení (pořádá Klub důchodců)

Pátek 20.4.
Prajzské rockové jaro

Sobota 21.4.
Travesti show (pořádá agentura Gargošová)

Sobota 28.4.
Rybářské závody na Kamenci

V dubnu se uskuteční dva koncerty v obřadní síni. S pedagogy Zá-kladní
umělecké školy v Hlučíně – pobočka Dolní Benešov připravujeme Koncert rodičů
s dětmi a výstavu prací výtvarného oboru.
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Stěžejní kulturní a společenské akce v roce 2007

Sobota 27.1.
Fotbalový turnaj v tělocvičně, pořádá SHD Dolní Benešov

Sobota 31.3.
Šachový turnaj v KD

Neděle 8.4. od 20 hodin
Velikonoční Oldies party s Nafestbandem, pořádá Klub rodičů

Sobota 14.4.
Tradiční posezení seniorů

Sobota 21.4. od 19 hod.
Travesti show, pořádá agentura p.Gargošové

Sobota 28.4.
Rybářské závody na Kamenci

Pátek 4.5.
Májová diskotéka pro žáky základní školy (v tělocvičně ZŠ), hraje D.J. Malchárek

Sobota 19.5.
Indiánskou stezkou, pořádá Klub rodičů

Neděle 20.5.
Svaté přijímání v kostele sv. Martina

Sobota 26.5. - neděle 27.5.
XVII. Hudební jaro na Hlučínsku, mezinárodní přehlídka mládežnických de-
chových orchestrů a mažoretek

Sobota 2.6.
Prajzská raley a posezení na rynku

Neděle 3.6.
Den dětí, pořádá ZŠ v zámeckém parku, od 14.30 hod.
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Sobota 23.6.
Dolnobenešovská štika, přehlídka malých dechových orchestrů Na Rynku

Sobota 30.6.
Den otevřených dveří, hasičská zbrojnice, pořádá SHD Dolní Benešov

Sobota 14.7.
Železný Prajzák, vytrvalostní soutěž se společenským večerem

Sobota 21.7.
Táborák a country zábava na Kamenci

Pátek 27.7.
Noční hasičská soutěž s karnevalem, zámecký park, pořádá SHD Dolní Benešov

Pátek 31.8.
Tradiční táborák na hrázi k ukončení prázdnin

Sobota 1.9.
Pivní slavnosti

Neděle 16.9.
Krajská výstava psů, hřiště MSA

Sobota 22.9.
Poděkování za úrodu, řemesla na rynku

Sobota 29.9.
Memoriál K.Osmančíka, šachový turnaj

Sobota 6.10.
Drakiáda na Kolovoratě, pořádá Klub rodičů

Středa 31.10.
Lampiónový průvod, Halloween pořádá Klub rodičů

Pátky 16. a 23. 11.
Tradiční setkání důchodců
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Neděle 2.12.
I. Adventní koncert

Pátek 7.12.
Členská schůze zdravotně postižených

Neděle 9.12.
II. Adventní koncert

Středa 12.12.
Děti dětem, setkání zdravotně postižených spoluobčanů

Sobota 15.12.
Mikulášská diskotéka pro děti, v KD pořádá Klub rodičů

Neděle 16.12.
III. Adventní koncert

Neděle 23.12. v 16.30
Vánoční koncert

Úterý 25.12.
Štěpánská zábava

1.1.2008 v 0.30hod.
Setkání občanů na rynku

Mezi další akce patří komorní koncerty v obřadní síni, výstavy, Vítání jara na
Hlučínsku, karnevaly, diskotéky, posezení na rynku, kurzy společenského tance,
Mistrovství republiky ve stepu, Rockové vánoce atd. Po dojednání termínů budou
zveřejněny na webových stránkách i ve zpravodaji.
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Fotbalový turnaj hasičů konaný dne 27.1.2007
v tělocvičně na Osadě Míru

Dne 27.1.2007 proběhl 1.ročník turnaje hasičů ve fotbale za účasti 5 týmů.
Z důvodů chřipkové epidemie se 3 týmy odhlásily. Naše družstvo tento turnaj
s přehledem vyhrálo s těmito výsledky:

D. Benešov-Borová 5:3
D. Benešov-Strahovice 19:0
D. Benešov-Pustá Polom 3:1
D. Benešov-Kravaře 8:0

Celkové umístění:
1. Dolní Benešov
2. Pustá Polom
3. Borová
4. Kravaře
5. Strahovice

Nejlepší střelec byl p.Poštulka z Kravař s 15ti góly a nejlepší brankář byl vyhlášen
Polák Jiří z Dolního Benešova, který obdržel za celý turnaj pouze 4 branky.

Chtěl bych poděkovat všem hráčům a těmto našim sponzorům, kteří turnaj spon-
zorovali:

• Truhlářství p.Milan Válek
• Pekařství p.Obrusník Arnošt
• Pivnice u Supa

Tuto tradici chceme zachovat i v příštím roce a doufáme, že nás přijde podpořit
více lidí.

Za SDH Dolní Benešov
Kozelek Pavel

PŘEHLED ČINNOSTI JSDH DOLNÍ BENEŠOV ZA ROK 2006

V letošním roce jsme vyjížděli k 10 událostem a to:
1. požár na těžké hale v areálu MSA,a.s. Dolní Benešov.
2. požár na skládce v Zábřehu.
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3. požár živých tují na hřbitově a to v den oslav 120 let, kdy se siréna spustila
uprostřed oslav. Naštěstí jsme pro tento případ měli určené 4 lidi,kteří byli
připraveni na výjezd.

4. požár v Zábřehu, kde hořelo klestí mezi kolejemi a polem obilí.
5. požár obytného přívěsu na štěrkovně u Háje.
6. požár pole mezi Kravařemi a Štěpánkovicemi, kde během chvíle shořelo něko-

lik hektarů pole. K tomuto požáru jsme vyjížděli oběma auty a můžu říct, že
zde jsem měl docela strach, abychom neuhořeli. V autě, se kterým jsme jezdili
v třímetrových plamenech, nám šel zespod dým až do kabiny, tento zásah byl
velice náročný. Spolu s dalšími sbory jsme zachránili majetky za statisíce.

7. po velké průtrži mračen jsme vyjížděli na čerpání vody z domů v Bohuslavicích.
Následně jsme odklízeli velkou vrstvu bahna před kulturním domem. Rovněž
jsme vyjížděli oběma auty.

8. doplňování vody do letadla na letišti v Zábřehu, když hořel les v nepřístupném
terénu u Hradce nad Moravicí a bylo povoláno letadlo ze Zlína, které bylo třeba
doplňovat vodou.

9. požár trafostanice v Háji ve Slezsku.
10. požár v rodinném domě u hřbitova. Zde bych chtěl podotknout, že lidé nás

napadali, že jsme přijeli poslední, ale bohužel OPISu selhaly sirény a nevolali
nám ani na mobilní telefony. Kdyby nám nevolal místní občan na mobil, tak
o požáru ani nevíme.

Dále jsme měli 2krát námětové cvičení.
První cvičení bylo v Zábřehu, které se nazývalo akce letadlo. Byla to simulace
havárie letadla. Za účasti všech složek, kde jsme ošetřovali zraněné lidi, kteří
opravdu velmi dobře simulovali stresové situace a s kamerou za zády a kontrolory,
kteří nás hodnotili jsme to zvládli docela dobře.

Druhé cvičení jsme si pořádali sami na hlavní škole v Dolním Benešově. Za účasti
jednotek našeho okrsku jsme vynášeli zraněné v dýchací technice a vyzkoušeli
jsme dostupnost všech vodních zdrojů ve městě. Musím za všechny tyto velmi
náročné a mnohdy fyzicky i psychicky těžké zásahy poděkovat své jednotce.

Taky je třeba podotknout, že se nám podařilo u těchto zásahu přijet 4krát jako
první před profesionálním sborem z Hlučína. Byli vždy překvapeni a výstižné byly
slova jejich velitele, který řekl, že už nemusí ani jezdit, když jsme u zásahu dřív a
ještě v osmi lidech. U toho bych se rád pozastavil. Mnozí lidé říkají, že jezdíme až
po profících, ale oni mají směnu na hasičské zbrojnici a vyjedou okamžitě, kdežto
my máme své povolaní a tohle děláme dobrovolně a až po práci. Také záleží v
Opavě na operačním středisku, kdy nás na tyto zásahy vyšle.
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V letošním roce jsme posílili naši starou techniku s repasovaným autem Karosa
Liaz, která stála dohromady 2.100 000 Kč. Na výbavu do tohoto auta jsme obešli
sponzory a vybrali jsme částku 80.000 Kč. Rád bych řekl, že auto není nové jak si
mnozí mysleli, ale opravené z roku 1985. Je to také pouze na dobu 6-8 let, kdy by
se mělo koupit auto nové, které stoji zhruba 5 miliónu korun. Nové auto se dá
pořídit způsobem dotace z kraje ve výši 2 milióny a další peníze půjdou z rozpočtu
města. Tuto možnost již využily obce Bolatice, Píšt, Budišov a Hlučín.

Na dobrovolné hasiče jsou kladený čím dále větší nároky, takže jsme absolvovali
tato školení:

• Dva hasiči desetidenní školení na motorovou pilu.
• Pět lidí dvoudenní školení na dýchací techniku.
• Tři lidé dvoudenní školení velitelů.
• Pět lidí jednodenní školení strojníků a dvoudenní školení řidičů s právem

přednosti jízdy s modrým majákem.
• Tři lidé třídenní školení vedoucích mládeže.

V letošním roce se nám podařilo založit družstvo těch nejmladších od 7-11 let.
Družstvo žáků, kteří se scházejí jednou týdně, by mělo v roce 2007 absolvovat ně-
jaké soutěže a akce pro malé hasiče. Vím, že práce s těmito dětmi není jednoduchá
a přeji našim vedoucím pevné nervy a hodně úspěchu.
Mezi naše další aktivity také patří asistenční požární hlídky u plesů, kulturních
akcí na rynku jako například pivní slavnosti, poděkování za úrodu a jiné. Také jsme
letos vyjížděli 14krát k čistění kanálů, kde vyjíždíme naším druhým vozidlem, které
je u těchto akcí nenahraditelné. Kondici si udržujeme také absolvováním soutěží
v požárním sportu.
Dále jsme letos zakoupili z prostředků SDH novou soutěžní stříkačku s Ostravy-
Bartovic, která se svým výkonem řadí mezi špičku a výsledky se dostavily. Odcvičili
jsme 26 soutěží, ve kterých jsme se umístili takto:

• 9x 1.místo
• 2x 2.místo
• 3x 3.místo
• 2x 4.místo
• 2x 5.místo

Na soutěži v Kozmicích jsme dosáhli nejlepšího času v historii D. Benešova 14,40
sekund, kdy jsme předvedli bezchybný nádherný výkon. Také mě potěšilo, že obě
naše soutěže konané u příležitosti oslav 120 let, kdy máte jiné starosti než
soutěžit, jsme bezkonkurenčně vyhráli jak denní tak noční soutěž. Podařilo se
nám také doplnit naše cvičící družstvo o členy ve věku 18 let a vzniklo 2. družstvo,
které bude získávat zkušenosti a mělo by nás jako první tým v roce 2008 nahradit.
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Naše družstvo si také zahrálo fotbalový turnaj hasičů v Kravařích, kde jsme z 10
družstev obsadili krásné 4.místo. Tuto tradici chceme zavést také u nás a proto
27.1.2007 od 8 hodin pořádáme takovýto turnaj hasičů ve fotbale u nás v
tělocvičně na Osadě Míru za účasti 8 týmu z okresu. Věřím, že nás přijdete pod-
pořit.

Naše družstva cvičila v tomto složení:
Družstvo A: koš - Sütto Tomáš, mezispoj - Miekisch Stanislav, stroj - velitel jednotky

Kozelek Pavel, béčka - Stoček Tomáš, rozdělovač - Mohyla Jiří, levý
proud - Kozelek Petr, pravý proud - Dominik Tomáš. Na záskok k nám
jezdil cvičit hasič z Borové Zdeněk Seidler.

Družstvo B: Zawadský Norbert, Válek Martin, Sabaš Radek, Poštulka Vojtěch,
Murcek Vojtěch, Zastoupil Jan.

Jsem rád, že tuto mládež získáváme, protože máme z čeho vybírat do naší výjez-
dové jednotky. A když je víc cvičících je lepší konkurence a snaha být lepší než
ten druhý přispívá k lepším výkonům.

Chtěl bych se také zmínit, že naše oslavy 120 let byly dobře připravené, jak vý-
stavou techniky, různých ukázek zásahu, tak soutěží až po hudební zábavu. Také
počasí nám přálo což je pro nás důležité. Mrzí mě, že při pořádaní oslav se neza-
pojili všichni členové, jak by měli. Jsem nesmírně rád, že jsme zprovoznili starou
koňskou stříkačku, která je nyní provozuschopná. Myslím si, že ne jedno oko
zaplakalo, když tuto nádheru vidělo v akci. Je to jedna z mála věci, která se do-
chovala.V letošním roce s ní taky odjedeme pár soutěží, které se začínají čím dál
víc objevovat.

Chtěl bych se dotknout areálu hasičské zbrojnice. V letošním roce máme v plánu
ji vymalovat, také výjezd před zbrojnicí není v nejlepším stavu a zámecká dlažba
by se tam dobře vyjímala. Vím, že je to otázka `nancí. Někdo říká vy hasiči máte
vybraných peněz na 5 let dopředu, ale není to pravda. To nemáme jen my hasiči,
auto slouží přece pro ochranu všech obyvatel našeho města, každý může naši
pomoc jednou potřebovat. Také máme v plánu udělat hasičský areál na bývalém
hřišti směrem na Háj. Tento projekt je ve fázi papírového vyřizování stavebního
povolení. Až se začne, budu rád za každého, kdo přiloží ruku k dílu. Myslím si, že
si hasičský areál zasloužíme, ale bez práce nejsou koláče. Takže věřím, že
společnými silami to zvládneme.
V letošním roce nás čeká hodně práce a také spousta akcí. Po roční pauze bychom
měli uspořádat stále více oblíbený den otevřených dveří, kdy lidé přijdou na
dobré jídlo, pití, zábavu a také se podívat se, jak my hasiči vlastně žijeme.
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Závěrem bych chtěl poděkovat a jelikož bych nerad na někoho zapomněl, ne-
budu jmenovat. Takže to budu brát všeobecně. V prvé řadě chci poděkovat všem
sponzorům, kteří se podíleli na výbavě našeho auta a kteří podporují naše aktivity.
Dále bych chtěl poděkovat bývalému zastupitelstvu, radě, panu starostovi a mís-
tostarostovi za to, že vždy vycházeli hasičům vstříc. Chtěl bych poděkovat naší
výjezdové jednotce, která nasazuje svoje životy a mnohdy si to ani neuvědomu-
jeme. Dále chci poděkovat přípravnímu výboru SDH, kteří se podíleli na
přípravách oslav 120 let. Naším hasičům, kteří dali dohromady koňskou stříkačku,
členům, kteří se starali o repasi auta od odvozu a přívozu zpět až po všechny tech-
nické parametry. Prostě chci poděkovat všem, kteří věnují svůj čas „hasičině" a
věřte, jsou to stovky hodin. Díky patří všem členům SDH a také všem lidem, kteří
nás podporují.

V novém roce vám přejí hodně zdraví a nám hasičům pevné nervy a hodně elánu
do dalších let a těším se na dobrou spolupráci s novým vedením města.

V Dolním Benešově 21.ledna 2007
Kozelek Pavel

velitel JSDH

Žádost o pomoc

Již několik let pracujeme na knize o vojácích Hlučínska sloužících v německé ar-
mádě. Vydaným dílem bychom chtěli těmto lidem věnovat trvalou vzpomínku
na jejich těžký a útrpný osud ve válečných letech.
Touto cestou se obracíme na pamětníky nebo jejich potomky s prosbou o pomoc.
Našim cílem je udělat pokud možno kompletní seznam všech vojáků. Bude obsa-
hovat jména jak padlých, tak i vojáků, kteří válečné útrapy přečkali.
Základní data, fotogra`e, zranění, vyznamenání, popřípadě jména jednotek do-
plní celkově jmenný rejstřík.
Chtěli bychom všechny ujistit, že veškeré zapůjčené podklady budou ihned po
zpracování navráceny.

Miroslav Herold
Adalbert Stifter Str. 10
KÖLN 51 067
Deutschland

www.hultschiner-soldaten.de

Václav Šafarčík
Třešňová 37

BOLATICE 747 23
tel.: 721 632 283

po tel. domluvě přijedu kamkoli
na Hlučínsko
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Senioři našeho města i letos chystají své
T r a d i č n í p o s e z e n í

na které srdečně zvou všechny spoluobčany.
Vám, kteří se našeho POSEZENÍ zúčastňujete a které se koná vždy první sobotu po
velikonocích a Vám, kteří si letos řeknete„ANO“ půjdeme :
Posezení se koná v sobotu 14.dubna 2007 od 15.00 hod. v Kulturním domě.

I letos ve 13.30 hod. Vás v kostele sv.Martina přivítá svým vystoupením před mší
svatou chrámový sbor. Mše svatá začíná ve 14.00 hod. V Kulturním domě pak po
zahájení k příjemnému poslechu Vám zahraje skupina mladých.Jistě vás potěší i
kulturní program.

V ceně vstupného i letos 50 Kč je přípitek, káva a koláče. Poslouží vám i bufet.

Předprodej vstupenek je ve čtvrtek 22.března 2007 od 9.00 hod. – 13.00 hod. v
přísálí Kulturního domu.Zde vám nabídneme již i losy na ceny, které pro vás
připravíme díky našim sponzorům, kterými jsou : Město Dolní Benešov, MSA a.s.
Dolní Benešov, pan Obrusník – Pekařství, pan Klemens – Výrobna uzenin a Ces-
tovní kancelář pana Kozáka.

Přijmete naši nabídku – zúčastnit se s námi na našich zájezdech?

Těmi jsou :
1. Polsko – Licheň v termínu 28.5.-30.5.2007
2. Osek – Drážďany v termínu 25.6.-27.6.2007 (po trase zastávka v Humpolci na

exkurzi v pivovaře, pak v Želivě a Citenicích – prohlídka unikátních kočárů
3. 18.7.2007 exkurze ve tvarůžkárně v Lošticích, hrad Bouzov, Olomouc.
4. Trenčín a okolí 18.září 2007.
5. Sobota 6.října 2007. První soboty v měsíci je termín na poutě a jednodenní

duchovní obnovy ve Fatimském apoštolátu v Koclířově u Svitav

Podrobnější informace u prodeje vstupenek ve čtvrtek 22.3. od 9.00-13.00 hod.

Spolu s vedením našeho města, MSA a.s. Dolní Benešov, ZV KOVO MSA, kteří se
podílejí na tomto připravovaném Posezení Vás za pořadatele zvou

senioři Dolního Benešova
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Poděkování sponzorům

Vzhledem k dvouměsíčnímu vydávání zpravodaje můžeme až nyní splnit milou
povinnost a poděkovat sponzorům našeho mysliveckého plesu a zároveň popřát
všem našim příznivcům hodně zdraví a úspěchů v jejich počínání.

Za myslivecké sdružení Dolní Benešov a Zábřeh
Karel B.Chrzibek

KRAJSKÉ PŘEBORY MLÁDEŽE V RAPID ŠACHU
Dolní Benešov – 31. 3. 2007

Šachový klub TJ MSA D.Benešov ve spolupráci s komisí mládeže MKŠS a kulturním
domem D.Benešov pořádají poslední březnovou sobotu od 9.00 hod. na velkém
sále KD 4 samostatné šachové turnaje – KRAJSKÉ PŘEBORY MLÁDEŽE V RAPID
ŠACHU. V rámci série mládežnických turnajů GRAND PRIX se uskuteční pátý tur-
naj KP žáků ve třech kategoriích do 10, 12 a 14 let.

Mládežníci v těchto turnajích získávají body za umístění v turnaji do celkového
pořadí KP. Jako jediný `nálový turnaj proběhne KP dorostu do 18 let. Všechny tur-
naje jsou řízeny počítačem, hrají se švýcarským systémem na 7 kol, tempem 2 x
20 min. na partii pro každého hráče. Nejlepší chlapci a dívky v jednotlivých kate-
goriích dostanou poháry, medaile, diplomy a věcné ceny. Očekává se přes 100
mládežníků (ročník 1989 a mladší) z celého moravskoslezského kraje. Zveme i
občany našeho města. Bližší informace o turnaji najdete na stránkách ŠK TJ MSA
D.Benešov: http://sachy-msa.dolnibenesov.net/.

Radomír Vavřínek
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Astronomický kroužek – 20 let činnosti hvězdárny KD

Vznik Astronomického kroužku

O`ciální zahájení činnosti astronomického kroužku se datuje k 1.1.1985, který
vznikl při tehdejším závodním klubu ROH Sigma Dolní Benešov a začal svoji čin-
nost jako jeden z mnoha dalších zájmových a uměleckých kroužků. Níže uvedení
zájemci se ovšem scházeli neo`ciálně již dříve, takže faktický začátek práce směřu-
jící k výrobě dalekohledů se datuje na roky 1981-1982.

Zakládající členové:

Beneš Karel, Buhla Leo, Gaidečka František, Koterec Josef, Libraich Jan, Polášek
Ludvík a Proksch Karel

Amatérská astronomie v 80. letech byla jak z hlediska materiálního, tak mediálně
na velmi slabé úrovni. Přístrojové vybavení v dostupné cenové hladině bylo na
trhu jen ojedinělé, o`ciální trh nabízel jen více méně dalekohledy vhodné pro
myslivost a turistiku, jejich výběr v obchodech byl značně omezen.

Literatura ať už pro začínajícího amatéra nebo pak pokročilejšího pozorovatele
také nebyla k dispozici, lepší výběr nabízely pouze hvězdárny velkých měst jako
je Praha, Brno a Valašské Meziříčí. V Ostravě tehdy lidová hvězdárna v centru
města neskýtala pro případné návštěvníky téměř žádnou možnost pozorování
dalekohledem, literaturu bylo možno zapůjčit jen výjimečně.

Celostátně vycházel pouze jediný český časopis„Říše hvězd“ a slovenský„Kosmos“.
Média jako rozhlas a televize poskytovaly v těchto tématech zcela ojedinělé
pořady, výjimkou byl koncipovaný seriál J.Grygara„Okna vesmíru dokořán“, jenž
se probojoval k popularitě diváků hlavně díky nezměrnému úsilí autora jako zcela
výjimečného popularizátora fyziky a astronomie. Internet neexistoval.
Přes tyto obtížné podmínky v této oblasti se jak v Čechách tak i na Moravě zabý-
valo astronomií dostatečné množství aktivních amatérů, s některými se nám po-
dařilo navázat spolupráci a přeci jenom získat jak literaturu, tak i potřebné
zkušenosti se stavbou větších přístrojů. S nebývalým elánem se pustili členové
kroužku do broušení optiky, výroby objektivů a stavby montáže pro pohon
dalekohledů.
Když se v roce 1985 dokončovala stavba nového KD byl už jen krůček k rozhod-
nutí postavit na jeho střeše pozorovatelnu. Díky úsilí a jednámí p. Proksche se
stavbyvedoucím p.Závadským se to nakonec podařilo a tak se dne 3.10.1986
slavnostně otevřela hvězdárna KD Dolní Benešov.
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Po testech dalekohledů a jejich justáži jsme zahájili v tomtéž roce pravidelná po-
zorování s přítupem pro veřejnost a to každý pátek večer za příznivého počasí.
Těchto pozorování se zúčastnilo v prvém roce přes 100 návštěvníků, v dalších
letech pak v průměru 115 lidí ročně, což za celou dobu 20 let je 2300 návštěvníků.
Kromě těchto pravidelných pozorování se také pořádaly mimořádné pozorování
pro základní školu a při mimořádných úkazech např. zatmění, přechody planet
apod.

Významné společenské a klubovní události
Ebicykl je každoroční putování astronomů z Čech, Moravy a Slovenska po astro-
nomických institucích a jiných tematicky příbuzných zajímavostech. Peleton kaž-
doročně vede náš nejznámější astronom RNDr. Jiří Grygar. Peloton navštívil naši
hvězdárnu celkem ve 3 ročnících 1989, 1995 a 2002.
Cyklus přednášek na vybraná témata z astronomie a fyziky se uskutečnil v letech
1985 a 1986.
Lektory soc. akademie v Opavě, dále přednášky RNDr. Jiřího Grygara „Vesmír a
Bible“ a „Okna vesmíru dokořán po 20-ti letech“ se uskutečnily v letech 1990 a
2002.

Externí zájezdy a expedice
V prvních letech dojížděli zájemci z řad členů kroužku na hvězdárnu do Val. Mez-
iříčí, později bylo zpřístupněno nově zbudované planetárium a hvězdárna v Os-
travě – Porubě. Na vybrané přednášky a pořady planetária pravidelně dojíždíme.
V roce 1999 připadlo na střední Evropu mimořádně vzácné úplné zatmění slunce.
Za tímto zatměním jsme se vydali do Maďarska, expedice byla úspěšná, ze za-
tmění jsme pořídili řadu fotodokumentace a video.
Fáze úplného zatmění byla poměrně krátká a trvala jen něco přes 2 minuty.

Významná pozorování na naší hvězdárně
Částečná zatmění Slunce a zatmění Měsíce každoročně, výjimečné úkazy přechod
Merkura a přechod Venuše přes Sluneční disk, velké opozice Marsu, pozorování
prstenců Saturna, a měsíců Jupitera a Saturna.
K úspěšným pozorováním patří také význačné komety Hyakutake a Halle-Bopp v
letech 1996 a 1997.

Spolupráce s okolními amatéry
První úspěšná a stále trvající je spolupráce s bratry Pavlíčkovými z Chuchelné,
kteří měli svou soukromou hvězdárnu ještě před námi. Další spolupráce byla a
také je s Martinem Viláškem, který jako bývalý extení člen kroužku je nyní profe-
sionálním astronomem.
Další spolupráce v oblasti pedagogické je s p. učitelkou Drobíkovou z Hlučína.
Ona a její žáci jsou každoročními návštěvníky naší hvězdárny.
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Internet
Od roku 2002 máme vlastní webové stránky, máme také přímý odkaz z největšího
českého serveru astro pro výpočet přeletů orbitální stanice ISS nad Dolním
Benešovem, k dispozici jsou také aktuální záběry meteorologických družic NOAA
a Meteosat pro aktuální stav počasí.
Dva členové kroužku také tvoří sekci meteorologie a zaznamenávají roční
průběžné meteorologické údaje od r.1976 a každodenně – nepřerušovaně pak
od r.1992.

Astronomický kroužek po 20-ti letech
Celkem se v našem kroužku vystřídalo 20 dospělých členů a několik desítek z řad
školní mládeže.
Několik z mladých adeptů jsou členy kroužků dodnes. Podmínky pro fungování
jsou nyní naprosto odlišné od těch, když jsme začínali. Dnes lze pořídit astrono-
mické přístroje v široké škále kvality a ceny, také literatura, knihy a časopisy vy-
cházejí v nepřeberném počtu. Internet je pro astronoma dnes nepostradatelný.
Jedno se však pokazilo velmi silně a nenapravitelně, a sice tma. Tmu už dnes nelze
najít ani v odlehlejších místech, i v malých obcích svítí sodíkové výbojky velkých
výkonů a osvětlují noční oblohu. Stačí se podívat na střed našeho Dolního
Benešova a kromě světel z náměstí a osvětlení kostela už stěží zahlédnete hvězdu.
Takže naše hvězdárna na střeše v centru města již dnes ztrácí smysl. Pozorování
musíme stále častěji přesouvat mobilními dalekohledy na okrajové části města,
abychom vůbec ještě mohli něco pozorovat na obloze.

Zakladající členové Proksch Karlheinz a Gaidečka František
Odkazy: Kronika AK, Kniha návštěv AK

Web: http://hvezdarnadbenesov.unas.cz
E-mail: frantisek.gaidecka@agroup.cz
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Víme, co nám připomínají?

Každé slušné společenství, ať je to rodina, obec či národ, své symboly charakte-
rizující důležité mezníky, které byly v jeho vývoji významné nebo útrpné si chrání
pro budoucí generace, aby si svých předků vážila, případně je veřejně uctívala.
Z historických pramenů víme, že také naše město má několik symbolů, připomí-
nající zejména neblahá období dávných či bližších událostí ztvárněných do
podoby památníků převážně z náboženských kultur, případně náhrobních desek:
• Jedny z nejstarších a nejhodnotnějších ve městě jsou náhrobní desky umístěné

ve zdi našeho farního kostela, jejichž původ spadá do konce 16. století. Svým
tvarem nám přibližují jednoho z prvních pánů na našem panství a to Beneše a
jeho matky Markéty. Zub času se silně podepsal na jejich tvarech, avšak po de-
setiletích úsilí o jejich restaurování se to podařilo až teprve současnému
duchovnímu správci naší farnosti.

• Sousoší na náměstí Cypriána Lelka symbolizuje panu Marii Imaculatu s dvěma
andílky a spadá do období roku 1770 – 80, kdy naše tehdejší městečko a s ním
celé Hlučínsko přešlo po prohnané válce Marie Terezie s Fridrichem II. v roce
1742 pod pruskou nadvládu. Následující léta byla pro benešovské velice těžká
a na znamení tohoto útlaku nechali noví pánové a držitelé benešovského
panství pánové z Henneberku postavit toto sousoší. Silně poznamenané
zubem času bylo počátkem 90. let minulého století restaurováno a přemístěno
do zámecké kaple. Zároveň byla pořízena přesná replika a umístěna na
upravený podstavec na původním místě.

• V roce 1863 vypukl velký požár, který zachvátil několik selských usedlostí na
straně u kostela, dnešní ulice Poštovní, od náměstí až k dnešní pekárně u
Jordána. V upomínku na tuto událost byla na malém náměstí postavena socha
sv. Floriána, patrona hasičů s každoročním uctíváním až do současnosti míst-
ním hasičským sborem. V tomto období bylo také pořízeno několik křížů,
božích muk a kapliček umístěných převážně na okraji městečka. Na pořízení
se podíleli převážně větší zemědělci se smyslem pro konání každoročních
jarních prosebných procesí za hojnost úrody. Boží muka na hranici katastru
mezi Benešovem a Zábřehem se údajně vztahuje do období třicetileté války,
jako upomínka na tažení Švédů našim krajem.

• Počátek minulého století, kdy vypukla I. světová válka, a která také pozname-
nala náš kraj a městečko tím, že muselo narukovat do německé armády až 500
mužů, ze které se již 62 nevrátilo. V upomínku na tyto padlé byl pořízen z ve-
řejné sbírky památník se sochou sv. Jiří a do podstavce sochy bylo vytesáno 62
jmen obětí I. světové války. Památník byl odhalen 3.8.1924 a stal na tomto místě
až do roku 2002, kdy bylo rozhodnuto o jeho opravě. V roce 2005 byl přemístěn
na místní hřbitov.
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• Památník obětem I. světové války v Zábřehu stál původně u statku, blízko hlavní
silnice, u něhož se v roce 1924 krátce zastavil při průjezdu Hlučínskem prezi-
dent T. G. Masaryk. Krutost II. světové války silně zasáhla Zábřeh a také základní
školu, kterou se již nepodařilo opravit a na její místo Zábřežští přestěhovali
památník do upraveného parčíku a do pamětní desky k obětem I. svět. války
nechali vysekat jména obětí II. svět. války. V současnosti parčík s památníkem
řádně udržují a uchovávají jej budoucím generacím.
Zábřeh se může chlubit svým významným rodákem – malířem Vilémem Bala-
rinem, narozeným v r. 1894, který své nadání umocnil studiem na královské
akademii výtvarných umění ve Vratislavi. Své schopnosti dále předával jako
učitel na gymnáziu v Lešné. Jeho podobizna je ztvárněna v malém pomníčku
před Zábřežskou školou.
Stejně významnou duchovní osobnost má Benešov ve svém rodákovi, knězi
Cypriánu Lelkovi, narozeném v roce 1812. Ten se významně zapsal do dějin
pruských Moravců a dostalo se mu uznání v mnoho historických dílech o
dějinách Slezska, zejména za zachování mateřského jazyka – češtiny. Na jeho
růstu se podíleli v průběhu studia na bohosloví ve Vratislavi takoví učenci jako
např. J. E. Purkyně. Jako kněz se podílel na udržování českého jazyka v tehdjším
pruském Slezsku a vysloužil si přídomek„buditel Moravců“. U místních občanů
a farníků se mu dostalo uznání vložením pamětní desky do kamene. Ten byl
umístěn do třetího rohu malého náměstí dnešního náměstí Svobody. Z tohoto
místa byl v poválečném roce přemístěn do klidného prostředí zámeckého
parku.

• Na uvolněném místě byl v prvních poválečných létech postaven památník ve
tvaru komolého jehlanu, který symbolizuje těžké období závěru II. svět. války
při osvobozování Benešova Rudou armádou. Bylo to nejkrutější období, které
městečko kdy potkalo. Téměř všichni muži museli nastoupil do německé ar-
mády a bojovat ve II. svět. válce, ze které se mnozí již nevrátili. Kromě 173 obětí
našich občanů přinesla tato krutost nevyčíslitelné škody v podobě vypálených
a poničených majetků.
Bohužel na toto období nemáme, kromě soukromých pomníků padlých, žádný
veřejný památník. Jeden byl po opravě přemístěn na hřbitov, po druhém
zůstaly alespoň květiny v dřevěné bědně a jména obětí se vytratily z mysli.
Pohnutí s památníky je jako pohnutí s dějinami našeho města. Názory, že
mladé generaci symboly nic neříkají, je při nejmenším lehkomyslné.
Smyslem tohoto stručného přehledu němých svědků minulosti je přání
připomenutí historie při občasném pohledu na ně.

Zawadský Josef
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